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Elérte a kórházakat 
az árfolyamzuhanás 
Mivel az orvosi eszközök, gépek és anyagok jelentós részét külföldről szerzik 
be, a forintgyengülés a megyei kórházaknak is egyre nagyobb gondot jelent. 
Egy részüket még védik a korábban megkötött, hosszú távú szerződések, 
másutt már most úgy látják: a dráguló beszerzések miatt végül a betegek 
járnak rosszul. 

TOMBÁCZ RÓBERT 
A szentesi kórházban az orvosi eszkö-
zök többségét - például a műtéti endo-
szkópokat és izolációs anyagokat, ult-
rahang-berendezéseket, lélegeztetőgé-
peket - külföldről szerzik be, az intéz-
ményt érzékenyen érinti a forint gyen-
gülése. 

• • Olcsóbb anyagokkal 
W # kell dolgoznunk, egyes 
eszközöket talán nem tudunk 
pótolni. Mindennek a betegek 
lesznek a kárvallottjai. 
Várkonyi Katalin 

- A finanszírozásból eleve hiányzik 
az amortizáció költsége, azaz nincs 
külön forrás új eszközökre. Ehhez tár-
sul a forintgyengülés, és a kormány 
újabb 30 milliárdos forráskivonása az 
egészségügyből - vázolta a jelenlegi 
helyzetet Várkonyi Katalin. A szentesi 
kórház főigazgatója szerint emiatt ke-
vesebb pénzből, magasabb áron kell 

ellátniuk a betegeket. A következ-
mény az adósság növekedése vagy 
kényszerű minőségromlás lehet, azaz 
olcsóbb anyagokkal kell dolgozniuk, 
egyes eszközöket talán nem is tudnak 
pótolni. Mindennek a betegek lesznek 
a kárvallottjai - jelentette ki a vezető. 

- A beszállítókkal egy logisztikai 
cég áll kapcsolatban, így mi egyelőre 
nem érzékeljük az árfolyamgyengülés 
hatását, de ez csak idő kérdése -
mondta el Kallai Árpád, a vásárhelyi 
kórház főigazgatója. Mint mondta, at-
tól függ, mikor merül ki a logisztikai 
cég raktárkészlete - onnantól kezdve 
biztosan hozzájuk is begyűrűzik a 
megdrágult euró hatása. Hosszú távon 
érvényesül a betegellátásban, hogy 
dráguló feltételek mellett kevesebb 
pénzből kell majd gazdálkodniuk. 

- Nagyrészt hosszú távú, rögzített és 
alacsonyabb árfolyamon kötött ten-
derszerződéseink vannak, de a napi 
beszállítók már próbálnak 10-30 szá-
zalékos áremelést érvényesíteni. Ezt 
eddig mindig visszautasítottuk, mert 
nincs rá több forrásunk - mondta el 
Resch József. A szegedi klinikai köz-
pont gazdasági igazgatója hozzátette: 
a gépek, eszközök beszerzésénél ár-
ajánlatot kérnek, és ha nem fér a bü-
dzsébe, más beszállító után néznek. 
Többet fizetni csak az infláció mérté-
kéig tudnak. Csak nagyon speciális 
eszközöknél, gyógyszereknél fordul 
elő, hogy a megegyezés érdekében en-
gednek a beszállítónak. 

B Hosszú távú szerződések Makón 
- Amire nincs szállítási szerződésünk, azért már most is 15-20 százalékkal többet 
fizetünk. Leginkább a gyógyszerköltségnél érzékelhető az árfolyam-növekedés 
hatása - közölte Baráth Lajos, a makói kórház főigazgatója. Szerencsére az új 
eszközök és anyagok beszerzésének többségénél - például sebészeti varrófonalak, 
kötszerek, műtéti, traumatológiai ellátáshoz szükséges kellékek esetében - hosszú 
távú, 2-3 éves szerződéseik vannak, amit mégjóval kedvezőbb euróárfolyamon 
kötöttek. Emiatt még ki tudják védeni a forintgyengülés hatását. 

ÖT CIVILSZERVEZET, EGY NYELVISKOLA 784 NÉGYZETMÉTEREN SZEGED SZÍVÉBEN 

Bajtársak: 99 évig ingyen 
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• SZEGEDI BAJTÁRSI KLUB: HETENTE MÁSFÉL ÓRA NÉHÁNY VOLT KATONÁNAK. EZ LENNE AZ IDEÁLIS HELY? Fotó: Segesvári Csaba 

Folytatás az 1. oldalról 
De a Victor Hugó és Deák Ferenc utca 
sarkán álló (az 1910-es években Buda-
pest Szállóként ismert) épületben kap 
helyet a Szegedért Alapítvány egysze-
mélyes cége, az ILS Kft. most Katedra 
néven jelentkező nyelviskolája is. 

E szegedi emeletes, ezért kétszer 
784 négyzetméteres épületet 2004 óta 
többen is maguknak akarták. Erről 
többször is írtunk lapunkban. Szeged 
önkormányzata is ringbe szállt: köz-
gyűlési határozat mondta ki, hogy 
akár fizetne is a Honvédelmi Miniszté-
riumnak. 

- Előnyös áron, 73 millió forintért ju-
tottunk az értékes ingatlanhoz - értékel 
Solymos László. Az alpolgármester ma-
gyarázatként hozzáteszi: a 2008. au-
gusztus 18-án kelt, az állami vagyonke-
zelővel kötött adásvéteü szerződés azt is 
tartalmazza, hogy a Szegeden élő, a 
honvédség gondoskodási körébe tartozó 
személyek képviseletét ellátó szervek 
működési feltételeit biztosítani köteles 
az önkormányzat. 

Az ingatlant 1997-ben 85 millióra ér-
tékelték, ám a HM 2004-es felmérésé-

Ingatlanpanama? 
- Sötét ingatlanmachinációra gyanakszunk, ami hasonlít a Budapesten most 
felszínre került ügyekre. A gazdasági alpolgármester ugyanis a 2008. áprilisi 
közgyűlés elé terjesztette az ingatlan megvásárlását és azonnali eladásának 
javaslatát, majd visszavonta azt - jelentette ki Oláh János fideszes képviselő. A 
szegedi közgyűlés tulajdonosi bizottsági tagja szerint eddig sikerült 
megakadályozniuk, hogy „a szocialista párthoz közeli csoportok" tula jdonába 
kerüljön a Victor Hugó utcai ingatlan, melynek földjén Kossuth Lajos is járt szegedi 
tartózkodásakor. Legutóbb a 2009-es költségvetési rendeletbe bújtatva bukkant 
arra, hogy a városvezetés az itteni bérleti jog eladásából számít bevételre. 
Hangsúlyozta: a közgyűlés jogosult dönteni minden 50 millió forinton felüli 
ügyről, így ennek az ingatlannak a sorsáról is. 

ben már csak 34 millió szerepelt a 
helyrajzi szám mellett. Kérdésünkre a 
Limit Kft. ügyvezetője, az ingatlanfor-
galmi szakértő Bozsó Miidós azt mond-
ta: Szeged szívében a felújításra szoru-
ló épületek irodáinak bérleti díja ha-
vonta négyzetméterenként 1500-2000 
forint, az üzleteké 2000-2500 lehet. 
Ugyanakkor az étteremnek kialakított 
rész havonta legfeljebb 500 ezer forin-
tért találna üzemeltetőre. Ügy tudjuk, 
az IKV kezelésébe került épület emele-
tének négyzetméteréért legfeljebb a jel-

képes 50 forintot kéri majd a közhasz-
nú Szegedért Alapítványtól. Azaz az 
említett, közismertnek és népszerűnek 
- a Szegedért Alapítvány kivételével -
éppenséggel nem nevezhető szerveze-
tek gyakorlatilag ingyen jutnak hozzá 
99 évig a jelenleg havi 1,5 millióért ki-
adható belvárosi ingatlanhoz. A föld-
szintet viszont piaci áron kívánja hasz-
nosítani a város. Minderről várhatóan 
április ülésén dönt a közgyűlés. 
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Egyetemi 
milliárdokról 
Egymilliárd forintot már megnyert, 
további húszmilliárdra pedig jó 
eséllyel pályázik a szegedi egyetem 
különböző kormányzati tendereken. 
A pénzt a kutatás-fejlesztésre, 
egészségügyi és oktatási fejleszté-
sekre fordítanák. 

MUNKATÁRSUNKTÓL 
Közel egymilliárd forintot nyert az 
SZTE Dél-alföldi Élet- és Anyagtudo-
mányi Kooperációs Kutatási Köz-
pontja (DEÁK) a Gazdaságfejlesztési 
operatív program pályázatán. Az 
összeget a központot támogató cé-
gek további egymilliárd forinttal 
egészítik ki. 

Bejutott a második fordulóba, így jó 
eséllyel indul a többmilliárdos forrás 
elnyeréséért a szegedi egyetem egy 
másik, oktatási, kutatási és szolgálta-
tási infrastruktúra fejlesztését célzó 
pályázata is. Ha a szegedi elképzelés 
nyer, összesen 7,7 milliárd forintból 11 
egyetemi épületet újíthatnak fel, és 
egy újat építhetnek. Sikeres pályázat 
esetén 2009 második felében elkezdő-
dik, és 2010 végéig befejeződik a kivi-
telezés. 

Lapunkban korábban megírtuk: si-
keresen bejutott a második körbe a 
szegedi egyetem Infrastruktúra-fej-
lesztés az egészségpólusokban című 
pályázata is. Ebből a 11,2 milliárdos 
forrásból és a hozzá kapcsolódó 1,1 
milliárdos önerőből tervezik megépí-
teni a 21. századi betegellátásnak 
megfelelő új klinikai tömböt, ami 
2012-re készülne el. 
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HET KÖZBEN K0FAT ES VEV0T IS ALIG LÁTNI - 80 EZER A PAVILONBERLET 

Pang a piac a Szent István téren 
Nagy reményekkel vágtak bele a pia-
cozásba a kereskedők a szegedi Szent 
István tér felújítása után, 2007 má-
jusában. Mára a kofák többsége csak 
hetente egyszer piacozik itt, hétköz-
naponként a pavilonok többségében 
is jóval kevesebb a vásárló. A fenn-
tartó a standok befedésével élénkí-
tené a forgalmat. 

KISS GÁBOR GERGŐ 
- Teljesen kész vagyok! - fogadott 
minket csüggedten Kovács János a 
Szent István téri piacon. A virágárus, 
de más kereskedő is panaszkodik: 
nem találták meg számításukat a tér 
rekonstrukciója után, 2007. május 
23-án megnyílt, nagy hagyományok-
kal büszkélkedő piacon. 

Néhány évvel ezelőtt szerdánként -
ami itt piaci napnak számít - a tér már 
kora reggel az árusok és vásárlók alku-
dozásától volt hangos. A héten viszont 
mindössze Berezvai György árult a ke-
reskedőknek fenntartott asztalokon, öt 
két éve, a piac nyitásakor a legboldo-

A M Ó R A K E R T N E K M E G É R T E . A 
mórahalmi székhelyű Mórakert 
Szövetkezet hisz a Szent István téri 
piac felvirágzásában. Negyven 
négyzetméteres pavilonjukat a v á -
sárlók - a piac látogatottságától 
függetlenül - mindennap felkere-
sik a friss, minőségi termékért , ám 
a gazdasági válság óta jobban k i -
számolják forintjaikat. 

MAGÁÉRT BESZÉLŐ FELVÉTEL: SE ÁRUS, SE VEVŐ Fotó: Segesvári Csaba 

gabb árusnak neveztük lapunkban. 
Akkor büszkén újságolta, hogy a leg-
jobb helyet sikerült lefoglalnia. 

- Csak szerdán és szombaton va-
gyok kint. Azon gondolkodom, hogy a 
következő fél évben már én sem ve-
szek ide bérletet - mesélte a férfi. 

Kovács Jánostól megtudtuk, hogy 
tavaly még minden asztalnak volt gaz-
dája, mára viszont jó, ha hárman ki-
váltották féléves bérletüket, ami 71 
ezer forintba kerül. 

- Az egyik pavilon bérlője már visz-
szaadta az ipart, a másik a megnyitás 
óta üresen áll, egy harmadikban pe-
dig - az induláshoz képest - új keres-
kedő próbálkozik. Én havi 80 ezer fo-
rint bérleti díjat és a pavilonom rezsi-

jét fizetem, de alig tér be valaki a hét-
köznapokon. Ezzel szemben a régi pi-
ac négy virágárust is el tudott tartani -
kesergett a férfi, aki az elmúlt idősza-
kot komoly veszteséggel zárta. 

A piac szebbik arcát szombatonként 
mutatja, de a 24 stand mögött legutóbb 
is csak 12 kereskedő álldogált. A na-
gyobb forgatag illúziója: egy-egy kofa 
ládáival több elárusítóhelyet is elfoglal. 

A fenntartó, a Szegedi Vásár és Piac 
Kft. ügyvezető igazgatója, Pusztai Lajos 
elmondta, hogy a büfés valóban bezárt, 
a soha meg nem nyitott pavilonba pe-
dig húsboltot terveznek. Hangsúlyozta: 
a bérleti díjakon könnyíteni nem tud-
nak, hiszen a Szent István téri helypénz 
mindig is olcsóbb volt a Mars térinél. 

HÍREK 

L Ó U G R Á S A R E G I Ó R Á B A N 
Ismét jelentkezik ma 13 óra 20 perckor a 
Magyar Televízió l-es csatornáján a Sze-
gedi Stúdió körzeti magazinja, a Regió-
ra. Az adás tartalmából: alternatív ha-
gyományőrzők és hagyományőrző al-
ternatívák - élet egy kiskunsági ölcota-
nyán. Hogyan állítsuk szolgálatunkba a 
napot? A napkollektor és a környezettu-
datos gondolkodás. Okker vagy terra-
kotta? - színdinamika és várostervezés. 
Vitatott lóugrás egy városi sakkjátsz-
mában, avagy merre nézzen a ló fara 
Szegeden? A szerkesztő: Kocsor Erika. 

200 E Z E R H A L Á L O S A D A G H E R O I N 
Volkswagenjével akart hazánk terüle-
tére lépni egy szerb férfi szerda este 
Röszkén. Mivel idegesen viselkedett, a 
vámosok alaposan átvizsgálták az au-
tóját, amelynek műszerfalából, az 
utas oldali légzsák helyéről, illetve a 
hűtőrács alatt kialakított üregből 12 ki-
ló heroin került elő. A vám- és pénz-
ügyőrség a 150 millió forint értékű ká-
bítószert - mintegy 200 ezer halálos 
adag - lefoglalta, a jármű vezetőjét 
őrizetbe vette. 

A Z A R A N Y - P R O G R A M KIBONTÁSA 
Az Arany János kollégiumi-szakiskolai 
programban az ország hét települése 
vesz részt. A halmozottan hátrányos 
helyzetű diákokat karolják fel, hogy si-
keresen fejezzék be tanulmányaikat, és 
piacképes szakmához jussanak. Az in-
tézmények képviselői, tanulók, peda-
gógusok a hét végén Szegeden rande-
vúznak. Ma 14 órától a Szeged Városi 
Kollégium Fodor József Tagintézményé-
ben egyebek mellett a szakképzési 
rendszer átalakulásáról hallgathatnak 
előadást. 


